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 مستخلص

يرا في والتي تلقى اهتماما كبيعد موضوع إدارة وحفظ البيانات البحثية من الموضوعات الساخنة حول العالم 
رغم من وعلى ال  الأوساط العلمية والأكاديمية نظرا للأهمية المتزايدة لها خاصة مع ثورة البيانات الضخمة 

سنوات إلا أن مستودعات البيانات  5ظهور مستودعات حفظ البيانات البحثية في العالم منذ ما يقرب من 
وكذلك الاهتمام بالبيانات البحثية على مستوى الوطن العربي وكذلك البحثية العربية لازالت في بداياتها 

الدراسات التي تناولت البيانات البحثية وكيفية ادارتها والتعامل معها وتداولها في مؤسساتنا البحثية خصوصا 
 وأن المشروعات الخاصة بمستودعات البيانات البحثية قليله جدا ومن هنا جاءت فكرة الدراسة لعمل مسح
شامل لمشروعات إدارة البيانات البحثية الناجحة حول العالم ونظم المستودعات الخاصة بها للخروج بمعايير 

 ومواصفات ونموذج تجريبي يمكننا تطبيقه في مؤسساتنا البحثية العربية.

 

Abstract: 

  Managing and preserving research data topic is one of the hot topics around the world. Which 

has great interest in the scientific and academic circles due to the increasing importance of it, 

especially with the huge data revolution. 

Despite the emergence of Repositories to save research data in the world for nearly 5 years, the 

Arab research data repositories still in its beginnings, as well as interest in research data in the 

Arab world, as well as studies that dealt with research data and how to manage, deal with and 

share them in our research institutions especially The Research data repositories project still very 

few. 

The idea of the study came to do a comprehensive survey of succeeded Research data 

management projects around the world and their Repositories systems to produce standards, 

specifications and a pilot project that we can apply to our Arab research institutions. 

 


